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BARRI EL TRÈVOL - VIRGÍNIA AMPOSTA. 29 de març de 2023, Sala Polivalent del 

Centre Cultural i Cívic Virgínia Amposta. 

Essent les 18:20 h del dia 29 de març de 2023 s’inicia l’obertura de portes a la sessió 

previ registre de les persones participants. 

Assistents: 16 

Benvinguda i presentació 

Les Regidores Paqui Capellades i Maria Peláez donen la benvinguda i agraeixen la 

participació a les persones assistents. 

Seguidament, Yolanda Martín, Cap de Participació i Convivència de l’Ajuntament de 

Sant Vicenç dels Horts dona la benvinguda i agraeix la participació a les persones 

assistents. Seguidament fa una explicació del context que ha motivat la realització del 

procés participatiu sobre el nou sistema de recollida de residus. 

Presentació Tècnica 

La consultoria ENTORNa3 realitza l’explicació tècnica tant del procés participatiu com 

dels dos sistemes de recollida que es proposen. L’explicació es centra en els següents 

punts: 

• Fases del procés participatiu 

• Context 

• Sistemes de recollida proposats: contenidors tancats i porta a porta 

• Enquesta disponible a la plataforma web de participació 

Dinàmica participativa 

Es desenvolupa l’activitat participativa en plenari. Es realitzen preguntes concretes per 

cada un dels dos sistemes de recollida proposats i es recull l’opinió de les persones 

participants (en forma de votació a mà alçada) de cara a l’elaboració de l’informe final 

del procés participatiu. 

Torn de paraules 

Es recullen els següents comentaris i respostes: 

Es pregunta per què no es fa servir el sistema de dipòsit devolució i retorns (SDDR) pel 

vidre a Sant Vicenç. 

• Es respon que al nostre país el sistema és un altre, el de responsabilitat ampliada 

del productor (SCRAPs, com Ecovidrio) i no és factible avui dia tenir sistemes 

SDDR i en tot cas no és una decisió que pugui prendre el municipi.  

Es comenta que amb els sistemes de contenidors tancats si un usuari fa malament 

l’aportació de residus la resta d’aportacions dels usuaris que ho fan bé queden 

perjudicades. 

• Es respon que és cert, el sistema de contenidors tancats comporta aquest 

desavantatge respecte el PaP, que fa que la qualitat dels residus baixi. Tot i això 

la tecnologia cada vegada avança més, també en aquest sentit. Per exemple hi 

ha sistemes per limitar i tenir més informació de les aportacions com limitar les 

obertures dels contenidors per zones. 

Es pregunta si la nova taxa justa serà individual o general per tot el municipi. 
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• Es respon que serà individual, per habitatge o activitat comercial, i a diferència 

de la taxa actual, es diferenciarà segons l’ús del servei, molt probablement 

premiant l’aportació de la fracció orgànica i penalitzant l’aportació de la fracció 

resta. 

Es pregunta si amb el sistema porta a porta s’ha de retirar el cubell del portal un cop et 

recullen els residus. 

• Es respon que sí, que és important retirar-lo perquè no quedin permanentment 

al carrer. 

Un participant comenta que no ha participat en la dinàmica participativa del porta a porta 

perquè no hi està d’acord. 

• Es recorda que la decisió del nou sistema de recollida al municipi no s’ha pres 

unilateralment des de l’ajuntament, si no que gràcies al procés participatiu s’han 

recollit els desitjos i necessitats dels ciutadans. 

També es recorda que el procés no ha consistit en una votació ja que el tema és 

massa complex i el que interessa és recollir informació de les necessitats de la 

ciutadania i alhora fer reflexionar a la ciutadania de les implicacions que pot tenir 

cada sistema de recollida proposat.  

Es recorda també que l’enquesta ciutadana ha passat per revisió de la comissió 

de participació, on també hi ha l’oposició, per tal d’assegurar que no estigui 

esbiaixada. 

Es comenta que no és factible que s’implanti un porta a porta a Sant Vicenç ja que és 

un poble molt brut i hi ha barris amb blocs de més de 15 habitatges on és del tot inviable. 

Es comenta que amb el sistema de contenidors tancats s’hauria d’ampliar la xarxa de 

papereres del municipi per tal d’evitar que quedin bosses al terra i per donar sortida a 

aquells residus que es generen quan ets al carrer (p. ex. quan menges un gelat). 

• Es respon que les papereres no poden ser una alternativa al contenidor de resta, 

no s’ha de facilitar l’aportació d’aquesta fracció, si no el contrari. 

Fins i tot amb el sistema porta a porta es redueix el nombre de papereres per tal 

d’evitar les fugues de residus.  

Es pregunta si s’han tingut en compte els efectes relacionats amb l’incivisme de cada 

un dels dos sistemes. 

• Es respon que sí, que gràcies a totes les experiències d’altres municipis que han 

implantat aquests sistemes es té molt de coneixement dels seus efectes negatius 

o més controvertits. 

Per exemple, es coneix que a l’inici de la implantació d’aquests serveis augmenta 

el nombre d’abandonaments de bosses però que aquests van disminuint a mida 

que es va consolidant el sistema, per tant els ajuntaments ho han de tenir previst 

i han de posar mitjans per resoldre-ho, com posar més repassos, vigilància, 

sancions... 

Es pregunta que si mai es fan servir els contenidors tancats, és a dir, mai es fa servir la 

targeta per identificar-se, pot tenir alguna repercussió pel ciutadà. 

• Es respon que depèn del sistema implantat i sobretot de si ja hi ha implantada 

una taxa justa que es modula en funció dels usos dels contenidors. 
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Amb la identificació dels usuaris es pot saber qui no participa del servei de 

manera que es poden enfocar les accions de comunicació i sensibilització cap a 

aquests usuaris. 

Es comenta que amb els sistemes plantejats amb la taxa justa pot haver-hi picaresca 

amb el volum aportat de residus per tal que la taxa surti el màxim beneficiosa (fer moltes 

aportacions de petit volum d’orgànica si bonifica i poques de molt volum de resta si 

penalitza). 

• Es respon que és veritat, amb els contenidors tancats és més difícil controlar el 

volum de cada aportació de residus, tot i que existeixen sistemes. Amb el porta 

a porta és més fàcil ja que es pot controlar amb la mida del cubell o la bossa 

homologada. Tot i això encara hi ha molt de camí per córrer per poder afinar al 

màxim la taxa justa. 

Es pregunta què passa si durant l’horari de recollida porta a porta no puc ser a casa. 

• Es respon que hi ha diferents solucions per aquests casos com per exemple 

permetre l’aportació dels residus a la deixalleria, fer recollides específiques o 

habilitar punts de recollida d’emergència, amb identificació d’usuaris. 

Es pregunta què passarà amb els resultats del procés participatiu en el cas que amb les 

properes eleccions hi hagi un canvi de govern. 

• Es respon que seria difícil que amb un canvi de govern no es tingués en compte 

el resultat del procés ja que la comissió de participació està formada per molts 

agents, entre ells la oposició, i que el procés ha implicat un percentatge molt alt 

de la ciutadania i s’ha fet un gran desplegament de mitjans. 

Es pregunta amb quina bossa s’han de llençar els bolquers amb el sistema porta a porta. 

• S’aclareix que només s’han de treure en una bossa a part els dies que toca treure 

altres fraccions diferents de la resta (orgànica, paper-cartró, envasos o vidre) i 

que el dia que toca treure resta no cal separar-ho. 

Es pregunta si amb els dos sistemes es tenen en compte els establiments comercials. 

• Es respon que sí, que és molt important també identificar les aportacions dels 

establiments comercials, ja que són un agent molt important en la millora de la 

recollida selectiva dels municipis. 

Es pregunta si realment no és viable el sistema porta a porta a un municipi com Sant 

Vicenç. Considera que ampliant algunes freqüències de recollida d’algunes fraccions 

seria factible. 

• Es respon que sí, que és viable, si no, no s’hagués plantejat com una opció del 

procés participatiu. 

Per acabar de determinar si un servei és viable cal un estudi tècnic, un econòmic 

i una decisió política. És un procés complicat, cal dissenyar el servei, calcular els 

costos del servei i preveure els nivells de recollida selectiva que s’aconseguiran 

per calcular els costos de tractament i ingressos pels retorns de la selectiva. 

També s’ha detenir en compte que existeixen sistemes mixtos que permeten 

implantar recollides porta a porta d’algunes fraccions en municipis més grans. 

Es dona per acabada la sessió a les 20:12h. 
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